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 الإستهلال

 بسم الله الرحمن الرحيم

لَ وعَِاء أخَِيهِ ثُمَّ  ) فبََدَأَ بأِوَْعِيتَِهِمْ قبَ ْ
اسْتَخْرجََهَا مِن وعَِاء أخَِيهِ كَذلَِكَ كِدْنَ ا  

ليَِ أخُْذَ أخَاَهُ فِي دِينِ الْمَلِكِ  ليُِوسُفَ مَا كَانَ  
إِلاَّ أنَ يَشَاء اللَّهُ نَرْفعَُ دَرجََاتٍ مِّن نَّشَاء  

 (.وَفوَْقَ كُلِّ ذِي عِلْمٍ عَليِم  
 صدق الله العظيم 

 (76)يوسف :
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Abstract 

This study aims to obtain a sustainable source of energy from natural and 

environmentally friendly resources. 

 Ricinus communis seeds collected from Dongola city, northern state – Sudan were 

used as raw material for preparing biofuels and blends. 

 The oil was extracted from Ricinus Communis seeds using different techniques: 

chemical solvent extraction by soxhlet, cold chemical extraction with solvent and 

mechanical pressing. Percent oil yields were 49.0%, 35.5% and 31.2%, respectively. 

Gc/mass analysis showed the oil contained 82.14% Saturated fatty acids, 17.85% 

unsaturated fatty acids. The degree of saponification was 165.5 mgKOH /g, and it 

was found that the density value and the gravity factor are equal. 

Biofuels were prepared by two methods, acid catalyzed esterification reaction and 

alkali-stimulated esterification using sodium hydroxide. Gas chromatography 

technique/mass spectrometer demonstrated that Ricinus Communis oil is converted 

biofuel.  

The physical and chemical properties of the Biodiesel were verified   according to 

the American Standard Test No. D 6751 and it was found that biofuel had met all of 

the standard requirements of the standard. 

The mixture of Ricin’s Communis fuel with fossil diesel No. D20 has been tested 

according to American Specifications No. D 7467 and has successfully passed the 

requirements of the standard. Also, two types of biofuel blends were prepared 

Biodiesel (20/80), fossil diesel and Biodiesel fossil diesel and ethanol (20/60/20) 

were prepared and compared with the ASTM No. D 7467. The three types of mixture 

met the standard requirements except for viscosity testing, where the viscosity level 

of biofuel fuel was 17.37 C0 higher than the ASTM. 

The acid number ratio was slightly higher than the standard and it was 0.6 mgKoH/g. 
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 المستخلص
والصديقة تهدف هذه الدراسة إلى الحصول على مصدر مستدام للطاقة من الموارد الطبيعية 

 .للبيئة
 لتحضيرخام  ةادالسودان كم -الولاية الشمالية  - مدينة دنقلامن وع ر نبات الخ تم جمع بذور 

 ومزيجه. الوقود الحيوي
استخلاص المذيبات  وهي باستخدام تقنيات مختلفة تم استخلاص الزيت من بذور الخروع 

الضغط  مع المذيبات و الكيميائيةتخلاص المواد اسو  سوكسليتالالكيميائية عن طريق 
٪ على التوالي. أظهر 31.2٪ و 35.5٪ و 49.0 نسبة المستخلاصاتبلغت  الميكانيكي. و

٪ 17.85٪ من الأحماض الدهنية المشبعة و 82.14أن الزيت يحتوي على   Gc/mass تحليل
قيمة  ، وتبين أن mg/KOH 165.5من الأحماض الدهنية غير المشبعة. كانت درجة التصبن 

 .الكثافة وعامل الجاذبية متساويان
لقلويات باتم تحضير الوقود الحيوي بطريقتين من تفاعل الأسترة المحفز بالحامض والأسترة المحفزة 

توغرافيا الغازية أن زيت باستخدام هيدروكسيد الصوديوم. أظهر مطياف الكتلة بتقنية الكروما
 .تم تحويله إلى وقود حيويالخروع 

 ةالأمريكي ةالقياسيلمعايير الحيوي وفقًا لوقود من الخصائص الفيزيائية والكيميائية لل تم التحقق
 .ريياللمع  وجد أن الوقود الحيوي قد استوفى جميع المتطلبات القياسية و D6751 رقم

وفقًا للمواصفات  D20 الخروع مع الديزل الأحفوري رقم لزيت تم اختبار خليط الوقود الحيوي
 .ونجح في اجتياز متطلبات المعيار D7467 رقمالأمريكية 

%  20الوقود الحيوي  بحيث يمثل الخليط الاولو  ,الوقود الحيوي ليطمن خ ينعنو كما تم تحضير 
% 20 والديزل % من 60% من الوقود الحيوي و 20الثاني عبارة عن و  ,الديزل% من 80و

و جدد ان الخليطين مستوفيين . D7467ة بالمعيار الأمريكي رقم تمقارنتمت  الإيثانول ومن 
 ساوي تالحيوي  للوقوداللزوجة  درجة وجد انالقياسية باستثناء اختبار اللزوجة ، حيث  للمواصفات

حمضي الالرقم  قيمةكانت  . ومن المعيار الأمريكياعلي  و هي درجة مئوية  17.37
mg/KOH   0.6 الامريكي. بقليل من المعيار وهي أعلي 
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